
PRVA SEJA VIŠJEGA ŠOLSKEGA 
SVETA. 

se je začela danes zjutraj ob devetih v 
knjižnični dvorani vladne palače: 

Pred prehodom na dnevni red je po
dal član tovariš L. J e l e n e nastopno in
terpelacijo, oziroma izjavo: 

Podpisani zastopniki učiteljstva po
navljajo na današnji seji vi3jei;a šolskega 
sveta želje, zahteve in vprašanja, ki jeh 
je sprejel upravni odbor Zaveze jugoslo
vanskega učiteljstva dne 27. grudna pret. 
letaxter jih po svojem odposlanstvu in v 
prisotnosti zastopnika Slomškove Zveze 
izročil naslednjega dne g. poverjeniku za 
uk in boeočastie, in ki jih je na svojem ob

Zadnie vesti. 



čnem zboru dne 30. grudna pret. leta v 
celoti sprejela tudi Slomškova Zveza. V 
tej naši interpelaciji prihaja v poštev II., 
III., IV. in V. predlog z imenovane seje 
upravnega odbora Zaveze, in podpisani 
vprašajo g. predsednika, kaj je naučna u
prava že ukrenila v izpolnitev vsebine 
onih predlogov? 

Ti predlogi se glase: (glej »Učitelj
skega Tov..« štev. 29. z dne 27. grudna 
l.^lb!) 

K II. predlogu, tičočemii se šolskega 
nadzorstva, pristavljajo podpisanci na
stopno izjavo: 

Na canašnji seji višjega šolskega sve
ta s'a navzoča tudi višja šolska nadzor
nika gg. dr. J. Bezjak in dr. M. Opeka. 
Vse naše organizovano učiteljstvo s sred
nješolskim učiteljstvom vred se je opeto
vano izreklo, da je udeležba na uradnih 
poslih, ki bi jih vodila ali izvrševala ome
njena gospoda, učiteljstvu s stanovsko
zavednega in vzgojnega stališča nemogo
ča. Te izjave so poverjeništvu za uk in 
bogočastje znane, ker so mu bile pisme
no izročene; a kakor se kaže, so ostale 
brezuspešne, čeprav je učiteljstvo že ob 
sklicanja cnkete za sestavo novih ljud
skošclskih beril dne 29. grudna pret. le
ta poverjeništvu za uk in bogočastje pis
meno sporočilo, da je sodelovanje učite
ljev članov te enkete nemogoče, ker je 
bila uradno naznanjena tudi udeležba vi
šjega šolskega nadzornika dr. Opeke. U
čiteljstvo je torej že v dejanju pokazalo, 
da se hoče resno in neizprosno držati 
sklepov svojih organizacij. Temu dokaz 
je tudi dejstvo, da je član naše Zaveze 
odrekel svoje sodelovanje na jugoslovan
skem taboru »Svete vojske« za slučaj, 
ako ostane predavanje višjega šolskega 
nadzornika dr. Opeke na dnevnem redu. 
Trdno smo odločeni, da ta svoj sklep kon
sekvenbn izvajamo v vsakem slučaju in 
pod vsakim pogojem. Med učiteljstvom in 
višjim še>Isk:m svetom ne more biti har
moničnega delovanja, potrebnega zaupa
nja in avtoritete, dokler ne bo zadoščeno 
zahtevi učiteljstva in dokler ne nastopijo 
normalne razmere. Ker je ugoditev naši 
zahtevi strogo v interesu šolstva, se ne 
moremo dovolj čuditi, kako je mogoče, da 
se trdovratno vzdržujejo ovire in zapreke 
našemu skupnemu, plodonostnemu delo
vanju. 

Navzočnost imenovanih dveh gospo
dov višjih šolskih nadzornikov na današ
njmeii nam je dovolj tehten povod, da s 
protes»em proti omalovaževanju naših 
stvarnih razlogov zapustimo zborovalnico 
in se ne udeležimo današnje seje. 

Da pa dokažemo, da nam je v resni
ci do uspešnega sodelovanja v tej korpo
raciji, da pomagamo zaostalemu šolstvu 
k pož'vljenju, da pokažemo svojo najbolj
šo voljo, ki jo v tem primeru naše prema
govanje dviga nad užaljenost zapovedi 
stanovskih organizacij, ter končno z ozi
rom na važnost dnevnega reda in v priča
kosanju, da dobimo jasen in nedvoumen 
odgovor na to svojo interpelacijo, ki ga 
enako nestrpno zahteva vse organizovano 
učiteljstvo, smo pripravljeni na današnji 
prvi seji višjega šolskega sveta sodelova
ti, ker se nam zdi nujno in važno, da svo
je načelno stališče še enkrat z vso resno
stjenoudarimo, izjavljajoč, da se v bo
doče ne bi mogli udeležiti nobene seje 
več ob navzočnosti imenovanih dveh vi
šjih šolskih nadzornikov. 

To izjavo naj sprejme g. predsednik 
višjega šolskega sveta v nadaljnje urad
no poslovanje ter naj v interesu ugleda te 
šolske korporacije ter v interesu našega 
šolstva poskrbi, da se do prihodnje seje 
take nevzdržne razmere odpravijo, sicer 
bodo podpisanci primorani, da izvajajo 
najskrajnejše konsekvence! 

Končno izjavljamo, da smo od svoje 
strani storili vse, kar nam dovoljuje čast 
in ugled našega stanu in naših organiza
cij, a usoda in delazmožnost višjega šol
skega sveta pa odslej ni več v naših 
rokah! 

Član tov. L. J e 1 e n c je stavil pred
log: Narodni vladi se predlaga, da pre
vzame zasebno učiteljstvo, ki službuje na 
zasebnih CirilMetodovih šolah, jn stopi 
tozadevno v dogovor s Ciril  Metodovo 
družbo. Glede prevzetja šol naj se počaka 
do sklepa mirovne konference. 

Predlog je utemeljil tako: Upraviče
nost do te zahteve se kaže v tem, da je 
bilo to šolstvo že v preteklosti naše naj
izrazitejše narodno šolstvo. Odpravijo naj 
se pa s tem tudi znaki kulturnih krivic, ki 
jih je moral slovenski narod v preteklosti 
pod tujim jarmom prenaša«. — Da jav
nost pričakuje tega koraka od Narodne 
vlade, je razvidno že iz tega, da so v zad
njem času skoro popolnoma izostali vsi 
prispevki CirilMetodovi družbi, češ, da 
bo itak prevzela sedaj vse CirilMetodovo 
šolstvo Narodna vlada, na kar je ravno v 
zadnjem času opozarjala CirilMetodova 
družba v časopisju. — Ciril  Metodovi 
družbi je zaradi tega padel razpoložljivi 

kapital na najnižjo stopnjo, tako da bo 
voustvo primorano zaradi tega izvajati 
najmanj to posledico, da odpusti del svo
jega učiteljstva iz službe. — Računati je 
na to, da se bo v vsakem slučaju pride
liio to učiteljstvo Narodni vladi: ker v 
slučaju, da okupirani deli ostanejo Italiji, 
se bo učiteljstvo izselilo; v slučaju nev
trahzat ije bo potrebna subvencija naše
mu manjšinskemu šolstvu, in v najugod
nejšem slučaju se mora delati na to, da 
se naše sedaj zasedeno šolstvo podržavi. 
— Posebno pa je poudarjati, da s tem ko
rakom tudi moralno podpremo svoje ro
jake na zasedenem ozemlju v teh dneh, ki 
so najkritičnejši in v katerih je naša tam
kajšnja javnost najbolj preiskušana. 

Predlog tov. Jelenca je bil sprejet. 
Član tov. L. J e l e n e : 
Službe okrajnih šolskih nadzornikov 

na bivšem Štajerskem so razpisane. V 
uraelnem razpisu stoji, da je treba prošnje 
»p:.» službeni poti« vložiti do 10. februarja 
1919 na višjem šolskem svetu. — Ker ni 
bilo doslej v nobenem § in v nobeni na
redbi naveden, oziroma uzakonjen niti 
razpis nadzorniških mest, niti ni bila 
predpisana uradna pot takim kompeten
carn, smatramo dotični razpis za po
manjkljiv in izven zakonitih določil sto
ječ, zato prosimo v tem oziru točnega 
navodila glede zahtevane službene poti. 
Takisto prosimo jasnega določila, kdo 
naj tem kompetentom izda kvalifikacije? 

Član tov. L. C e r n e j : 
Nemške, oziroma ponemčevalne šole 

razpuščajo. V Šiški n. pr. se porabijo šol
ski prostori za druge namene, tako name
ravajo sedaj tudi s šolo v Štorah pri Ce
lju. To se nam ne zdi prav. Te šole so 
bile urejene in opremljene, treba bi dolo
čiti le učni ustav, in imeli bi pomnoženo 
naše tako redko narodno šolstvo! Toda 
namesto tega rajši šole opuščajo in otro
ke pridele sosedni slovenski, že itak pre
napolnjeni šoli. Po tem principu bomo 
prevzemali vse šole v obmejnih krajih, 
kjer životarita nemška in utrakvistična 
šola druga poleg druge, in posledica bo 
vsestranska nezadovoljnost. Edino" pra
vilno bi bilo, da bi v takih primerih 
otroke r a j o n i r a 1 i in jim dali priliko, 
da imajo bliže v šolo! Da omenimo zopet 
šolo v Štorah! To je industrijski kraj, pa 
ga hočejo pustiti brez šole ter napotiti 
otroke v Teharje (2 km) in k Sv. Lovren
cu pod Prežinom (3 km), ko bi imeli vsi 
ti otroci lahko slovensko šolo doma. Iz
kustvo preteklosti nas uči, da so šul
ferajnske šole ustanavljali najlažje tam, 
kjer za naše šolstvo ni bilo dovolj pre
skrbljeno. To izkustvo nam bodi svarilo! 

Iz tega je razvidno, da je treba pri 
takem presnavljanju šolstva skrajne pre
vidnosti in misli na korist in prospeh na
šega narodnega šolstva. Treba bi na viš
jem šolskem svetu informativnega oddel
ka (biroa), ki bi zbiral material, dajal ini
ciativo in imel moč eksekutive ob izvrše
vanju odobrenih načrtov in predlogov, 
stremečih za razvojem in pomnožitvijo 
našega narodnega šolstva. — Pričaku
jemo tozadevnih ukrepov od poverjeni
štva. 

Cian tov. L. J e l e n e : 
1. Narodna vlada se naproša, da 

uredi službene prejemke učiteljicam žen
skih ročnih del In otroškim vrtnaricam, 
ki imajo predpisano število tedenskih 
učnih ur in potrebno strokovno kvalifika
cijo, tako da služijo prvi dve leti provi
zorično s 1600 K letne nagrade, potem se 
pa namestijo stalno v XI. čin. razred, kjer 
služijo v vsaki stopnji po 4 leta (= 8 let); 
zatem napredujejo v X. čin. razred s 
tremi stopnjami po 4 leta (= 12 let) in 
končno pridejo v IX. čin. razred s tremi 
stopnjami po 5 let (= 15 let). Ti činovni 
razredi so enaki onim, ki veljajo sedaj in 
vbodoče za ljudskošolsko učiteljstvo. Za 
dotične učne osebe teh dveh kategorij, ki 
nimajo predpisanega števila učnih ur, se 
določi primerna remuneracija. 

2. Narodna vlada se naproša, naj uredi 
prejemke vpokojenemu učiteljstvu, uči
teljskim vdovam in sirotam tako, kakor 
bi bilo vpokojeno po sedaj veljavnih služ
benih ̂ prejemkih, oziroma kakor bi preje
male vdovnine in vzgojne prispevke po 
sedaj veljavnih določbah. 

Predloga sta bila sprejeta. 
Za telovadnega učitelja na ljubljanski 

realki je imenovan Ivan B a j ž e l j , telo
vadni učitelj na realki v Idriji. 

Seja se od treh popoldne nadaljuje. 


